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DOPISY
Ad Filmy k rozjímání 
KT 13/2021
V každém čísle najdu něco, co mne velmi za-
ujme. Naposledy to byla dvoustrana nazva-
ná Filmy k rozjímání. Už dlouho čtu rád vaše 
dobře napsané recenze na filmy, které jdou do 
kin, případně na TV seriály (dobré i ty, které 
trochu zklamaly). Řekl bych, že většinou jsou 

napsány velmi výstižně. Ta zmiňovaná dvou-
strana je velice inspirující, díky za konkrétní 
doporučení filmů i odkazy, kde se dá o filmech 
zjistit ještě více. PETR FEDIOVIČ, Brno

Ad Praga-Haiti
KT 12/2021
Zase jsem si uvědomila, co je podstatné a důle-
žité a jak jsou moje starosti oproti těm na Haiti 
malicherné. Představila jsem si, co by asi řekli 
na to, že u nás pitnou vodou splachujeme. Če-
kala jsem něco ve smyslu: „Buďte rádi, že máte 
vodu, neplýtvejte jí.“ Místo toho jsem si v člán-
ku přečetla: „Jsem šťastná za všechny dárce, 
kteří nás podporují. Bůh vám všem žehnej!“

V poslední době slýchám sama sebe říkat: 
„Už je to otravné, přes ty respirátory se nedá 
dýchat. Už je to otravné, vždyť se nedá nikam 
jít…“ Stačilo si přečíst: „Bydlíme od studny 
jen půl hodiny cesty,“ a hluboce jsem se zasty-
děla. Bohu díky, že u nás máme dostatek pitné 
vody. Bohu díky za všechny, kteří na Haiti po-
máhají hloubit studny. Bohu díky za všechny, 
kteří navzdory nepříznivým okolnostem, na-
vzdory covidu, navzdory blbé náladě „hloubí 
studny“ a vytvářejí oázy pokoje.

VLAĎKA MICHALÍKOVÁ, Kostelec u Zlína

Týdeník Rozhlas…
tradice v novém

Nové rubriky:
• Řekněte si své | názorový

Hyde Park s odměnou pro
nejzajímavější příspěvek

• Rada starších | osobnosti
k aktuálnímu dění

• Filmy na doma | novinky
na streamovacích
platformách

• Podcasty s nadhledem |
reflexe současného
fenoménu

• Červený koberec | 
Aleš Cibulka o setkáních
s legendami 

objednejte si předplatné
na www.radioteka.cz

od dubna s novou 
grafikou a obálkou, 
kterou nepřehlédnete

Ve věku sta let zemřel
26. března v Domově sv. 
Alžběty v Žernůvce u Tišnova 
jezuita P. František Pevný. 
Spolubratři se s tímto 
vzácným knězem rozloučili 
minulou středu v jezuitském 
kostele Nanebevzetí 
Panny Marie v Brně. 

Zakusil mnohé hrůzy minulého století, ale 
i v tom 21. navzdory pokročilému věku dál sloužil 
Bohu a lidem. „Smrt spravedlivého je vítězstvím 
a světlem. Projít surovost, až krutost 20. sto-
letí s jasem na tváři a svítit ještě dlouho do tře-
tího tisíciletí chce opravdu pevnost. Katolické 
Valašsko otce Františka vybavilo na to, co si 
určitě nedokázal představit,“ řekl při pohřeb-
ní mši svaté jeho spolubratr P. Josef Čunek.

František Pevný se narodil 16. února 1921 
ve Svatém Štěpánu ve Zlínském kraji. Po ma-
turitě na Arcibiskupském gymnáziu v Kromě-
říži nastoupil do kněžského semináře v Olo-
mouci. V  roce 1942 byl totálně nasazen do 
Berlína. Po třinácti měsících se mu podařilo 
vrátit a tajně pokračovat ve studiu. Na kněze 
byl vysvěcen 5. 7. 1947 biskupem Stanislavem 
Zelou a nastoupil do duchovní správy v Dra-
hotuších. „Jeho osobnost bych vyjádřil slovem 
liturgie, což je něco pevného, a přitom pružné-
ho. Myslím, že by se dalo říct, že liturgie je jako 
mícha, která Boží lid drží naživu,“ připomněl 
dále v promluvě P. Čunek. 

P. František Pevný byl však brzy zatčen za 
rozšiřování protikomunistických letáků a v ro-
ce 1949 odsouzen na čtrnáct let. Prošel pra-
covními tábory na Jáchymovsku (včetně tzv. 

Věže smrti na třídění rudy), Borech, Mírově, 
ve Valdicích a Leopoldově, jak shrnuje pro-
jekt Paměť národa. Na Mírově pletl z pásků 
vložky do bot, montoval zámky Brano, lepil 
sáčky, pletl koše a pracoval v zahradě. V kri-
minále se ale také tajně účastnil mší svatých, 
teologických přednášek a diskusí. V Leopoldo-
vě se sblížil s jezuity P. Františkem Šilhanem 
a P. Adolfem Kajprem, kteří mu vysvětlovali 
řádová pravidla a dávali exercicie. 

Už ve vězení vstoupil 31. 12. 1958 do jezuit-
ského řádu a složil tam své první sliby. Na svo-
bodu byl propuštěn v roce 1960. Poté pracoval 
jako pomocný dělník a údržbář. V roce 1969 
krátce sloužil v Bohosudově, pak u řeholních 
sester ve Vincentinu na Velehradě. V  letech 
1971 až 1993 působil ve farnosti Vítkov, načež 
se stal na čtyři roky novicmistrem v Kolíně, od-
kud v roce 1997 odešel do brněnské komuni-
ty. Pracoval v duchovní správě, měl na starost 
trvalé jáhny a sloužil nemocným v Masaryko-
vě onkologickém ústavu. „V nemocnici udílel 
svátosti a sloužil mše svaté. Byl to muž anglic-
kého typu s humorem a praktičností v životě 
i spiritualitě. Pacienti ho měli rádi, protože byl 
velmi laskavý,“ uvedl vedoucí nemocničních 
kaplanů v Brně P. Leo Zerhau. Vítkovští far-
níci na P. Pevného dodnes vzpomínají a letos 
v únoru se k jeho stým narozeninám propojili 
přes internet s věřícími z Brna a připomněli si 
zážitky i fotografie s ním. 

„František zářil pevností. Nenechal si vzít, 
co si předsevzal. Mnoho lidí na něho nezapo-
mene, protože se jich dotýkal svým světlem. 
Boží milost z něho učinila vytrvalého a věrné-
ho člověka. Kéž si vezmeme z jeho životního 
příběhu tu úžasnou radost a neuvěřitelnou sílu 
kráčet životem,“ vybídl na pohřbu P. Čunek. 
Dále poděkoval všem, kdo mu byli nablízku, 
když už se nemohl pohybovat a téměř neviděl. 
Tělo zemřelého bylo uloženo v kryptě kostela. 

LENKA FOJTÍKOVÁ

Rozloučení s nejstarším jezuitou

Vyplnit, či nevyplnit příslušnost k církvi?
Sčítání obyvatel zahrnuje otázku 
o náboženské příslušnosti. 
Je dobrovolná, nikdo ji 
vyplňovat nemusí. Má smysl 
na tuto otázku odpovídat? 

Na věc se dá nahlížet z různých úhlů. Census 
je státem organizovaný sběr dat o společnosti. 
Má význam mít k dispozici maximálně úpl-
ná a pravdivá data o různých aspektech života 
společnosti. Náboženský život rozhodně patří 
k důležitým a neopomenutelným dimenzím 
společnosti. Jen s kvalitními daty se dá hod-
nověrně pracovat. Snad můžeme jen litovat, 
že otázky po religiozitě se mění při každém sčí-
tání, a výsledky tudíž není snadné srovnávat.

Samozřejmě i nepřihlášení se k (své) církvi 
je výpověď. Motivy k tomu mohou být různé, 
možná i dobře odůvodněné a pochopitelné. 
Jen je třeba zvážit, zda je census odpovídající 
příležitostí k jejich uplatnění. K vyřešení nedo-
rozumění a uvolnění napětí uvnitř církevního 
společenství nijak nepřispěje, že někdo nevy-
plní danou kolonku. Nanejvýš anonymně uleví 
své frustraci.

Církev je svátost 

Nejdůležitější je pro nás duchovní rovina, kte-
rou má i sčítání lidu. Středobodem naší víry je 
Ježíš Kristus, vtělené Slovo. Bůh v člověku Je-
žíši vstoupil do dějin lidského světa. Shromáž-
dil kolem sebe učedníky, tj. církev, a jim svěřil 
všechno, co učil a co lidem přinesl.

Jedním z klíčových principů nauky II. vati-
kánského koncilu o církvi je pojímání církve 

jako svátosti. Tento pojem je důležitý v tom, 
že viditelnou a vnější stránku na jedné stra-
ně a duchovní a neviditelnou stránku na dru-
hé straně ukazuje jako jeden celek. V dějinách 
teologie a spirituality se totiž až příliš zakoře-
nilo pojetí, které obě stránky oddělovalo. Mě-
lo to zhoubné následky. Pouhý vnější symbol 
ještě není svátostí. Tou se stává, když skutečně 
obsahuje znamenanou duchovní realitu. Sama 
duchovní nadpřirozená skutečnost také není 
svátost. Zůstává pro nás nedostupná a nepo-
stižitelná. Církev bez Ježíšova Ducha by byla 
pouhou institucí. Ježíšovo učení, a především 
Boží dětství, které nám chce reálně dát, by se 
k nám bez viditelných prostředků nedostalo. 
Církev je svátost, protože je neviditelná a du-
chovní a zároveň nerozlučně strukturované 
společenství lidí.

Svědectví o Ježíšově učení a zmrtvýchvstání 
nesou z generace na generaci konkrétní lidé. 

Viditelnost lidsky žitého duchovního života 
a „dějinnost věčnosti“ patří k naší víře. Není 
žádný důvod, ani státní census, tuto její di-
menzi jakkoli potlačovat. K pravdivosti naší 
víry patří, že se hlásíme ke společenství církve.

Nastíněný teologický a spirituální přístup 
k tajemství církve je pro mě důvodem, abych 
svou příslušnost ke katolické církvi ve sčítacím 
formuláři uvedl. Jsem Ježíšovým učedníkem, 
a proto patřím k jeho církvi.

Nakolik bude církev čitelným znamením 
pro svět, ve kterém žijeme, závisí na oprav-
dovosti našeho křesťanského života. Nestane-
me se lepšími či horšími křesťany (ne)vyplně-
ním kolonky. Náš hlas bude slyšet a bude moci 
ovlivňovat utváření společnosti, když v něm 
bude znít Ježíšova radostná zvěst.

 
P. BENEDIKT MOHELNÍK OP,

teolog a proděkan KTF UK

Kromě spolubratrů jezuitů se pohřební mše svaté za P. Františka Pevného zúčastnil pomocný
brněnský biskup Pavel Konzbul. Snímek Vojtěch Hlávka / Člověk a Víra

„Hrob je prázdný,“ ukázal P. Kamil Vrzal 
z Odoleny Vody před ranní nedělní mší svatou
4. dubna na konstrukci poskládanou z kamen-
ných bloků. Drobná stavba vedle kostela zároveň 
posloužila jako venkovní oltář, aby se bohoslužeb 
mohlo zúčastnit více lidí, než by dovolovala povo-
lená kapacita kostela. Snímek Jan Oulík 


